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گـــزارش

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سیاست روز: 

برای ترامپ و پمپئو پرونده کیفری تشکیل شده است
اصغر جهانگیر ســخنگوی قوه قضايیه در نشســت خبری 
هفتگی در پاســخ به پرســش خبرنگار سیاست روز درباره 
آخرين وضعیت پرونده ترور ســردار سلیمانی گفت: در اين 
پرونده حدود 3300 نفر از اقشــار مختلف مردم شــکايت 
داشــتند. پرونده از دو بعد حقوقی و كیفری باز شده است. 
در بعــد حقوقی، اين پرونده در شــعبه 55 دادگاه حقوقی 

تهران رسیدگی و منجر به صدور رأی شد.
وی افزود: بر اســاس حکم صادره هر كــدام از خواندگان 
پرونده بــه پرداخت 5 میلیــون دلار يعنی در مجموع 16 
میلیــارد و 590 میلیــون دلار محکوم شــدند.  پرونده در 

بخش حقوقی در مرحله صدور اجرايیه است.
سخنگوی قوه قضايیه گفت: پرونده در بخش كیفری نسبت 
به 73 نفر از متهمان از جمله ترامپ و پمپئو تشــکیل شده 
و  كیفرخواســت صادر شده و رسیدگی به پرونده در تاريخ 
17 شهريور ماه ســال جاری در دستور كار دادگاه كیفری 

قرار گرفته است.
ســخنگوی قوه قضايیه در ادامه در پاسخ به سوالی درباره  
پرونده »دوج كوين« گفت: اين پرونده به اتهام ارز ديجیتال 
در سال 1401 در قزوين تشکیل شد و سه نفر متهم داشت 
كه دو متهم شناســايی و دستگیر شــدند و با اخذ تامین 
مناســب فعلا آزاد هستند. متهم اصلی اگر چه ايرانی است 
ولی از همان ابتدا در خارج از كشــور ســکونت داشــت. 

پیگیری ها برای استرداد متهم اصلی به كشور ادامه دارد.
ســخنگوی قوه قضايیه تاكیــد كرد: همانگونــه كه بارها 
تذكر و هشــدار داده شــده است مردم از ســرمايه گذاری 
نامطمئن و بدون شناخت خودداری كنند زيرا ريسك اين 
ســرمايه گذاری ها بالا است و متأســفانه با وجود همه اين 
هشــدارها باز هم مردم گرفتار اين نوع پرونده ها می شوند 
و چه بســا اگر قدری تأمل و تحقیق كنند بسیاری از افراد 
گرفتار نخواهند شــد. وی در پاسخ به سوالی درباره پرونده 
وزير سابق جهاد كشاورزی در رابطه با نهادهای دامی گفت: 
اين پرونده پس از رسیدگی بدوی، منجر به محکومیت وزير 
سابق جهاد كشاورزی شد و رای صادره پس از اعتراض در 
تجديد نظر تايید شــد. وی گفت: او درخواست اعمال ماده 
477 را از  رياســت قوه قضايیه داشت كه با موافقت ايشان 
پرونده به معاونت قضايی قوه قضايیه ارســال شد و به دقت 
مورد بررسی قرار گرفت اما در عین حال درخواست اعمال 
ماده 477 رد شــد و پرونده عینا به دادســرای تهران برای 

اجرای حکم اعاده شد. الان در مرحله اجرای حکم  است.
جهانگیر در پاســخ به سوالی درباره آخرين وضعیت پرونده 
كــوروش كمپانی  گفت: حدود 7 هــزار نفر در اين پرونده 
اعلام شــکايت كردند و پرونده در ناحیه 5 دادسرای تهران 
در حال رســیدگی است. اموالی از متهم در كیش و امارات 
شناســايی و توقیف شــد و نیز املاكی هــم  در اصفهان 

شناسايی و توقیف شد.
وی در پاســخ به سوالی درباره فســاد در فوتبال گفت: در 
خصوص فســاد در باشگاه مس رفســنجان برای چند نفر 
از باشــگاه و لیگ و كمیته داوران و گزارشــگران ورزشی 
پرونده تشــکیل و تفهیم اتهام شــدند و آزاد هستند. وی 
گفت: مديرعامل سابق باشــگاه گل گهر سیرجان با وثیقه 
24 تیرماه سالجاری از زندان آزاد شد. جهانگیر گفت: اخیرا 
5 نفر جديد احضار شــدند و از مسئولان سابق فدراسیون 

فوتبال و يك نفر مجری برنامه ورزشی صدا و سیما است.
سخنگوی قوه قضايیه در پاســخ به سوالی درباره پیگیری ها 

بــرای آزادی محمد خزائی خبرنگار ايرانی كه در ايام حج در 
عربستان دستگیر شــد، گفت: پیگیری هايی از سوی وزارت 
دادگستری ، وزارت امور خارجه و معاونت امور بین الملل قوه 
قضايیه در حال انجام است تا بتوانیم اين فرد را آزاد و به كشور 
بازگردانیم. وی درباره محمدرضا نوری تبعه ايرانی زندانی در 
عراق گفت: اين فرد ابتدا با يك اتهام تروريستی دستگیر شد 
و با تلاش قوه قضائیه و دولت اين عنوان تغییر كرده اســت. 
دولت آمريکا تلاش داشت محمدرضا نوری زندانی تبعه ايرانی 
در عــراق را برای محاكمه به آمريکا مســترد كند كه طرف 
عراقی با پیگیری های دولت ايران با اين استرداد موافقت نکرد. 
امیدواريــم كه با تلاش های قــوه قضائیه و وزارت خارجه به 

زودی شاهد آزادی و استرداد نامبرده به كشور باشیم.
سخنگوی قوه قضايیه درباره بازگرداندن اموال به بیت المال 
در 4 ماه اول امســال گفت: بررســی های ما نشان می دهد 
كه فقط در دادگســتری اســتان تهران بــا همت قضات و 
پیگیری های مجدانه رئیس كل دادگســتری و دادســتان 

تهران در مدت زمان مشــخص قريب بــه 58 همت وجوه 
نقدی به بیت المال بازگردانده شده است. اين وجوه مربوط 
به كسانی بوده كه تســهیلات كلان گرفته بودند و بدهکار 

بانکی بودند و يا كسانی كه در پرونده های مختلف بودند.
ســخنگوی قوه قضايیه در پاســخ به سوالی درباره موسسه 
مصــاف گفت: در خصوص اين موسســه، يکی از نهادهای 
امنیتی گزارشــی را بــرای قوه قضايیه ارســال كردند كه 
حاكی از اين بود كه در خصوص اين موسســه نشر اكاذيب 
و تشــويش اذهان عمومی صورت گرفته اســت كه در اين 
رابطه پرونده تشکیل شــد. پس از تحقیقات، علیه فرد ياد 
شده كیفرخواست صادر و پرونده به دادگاه ارسال شده كه 

در دستور رسیدگی در دادگاه قرار دارد.
جهانگیر گفت: درباره مسائل مالی كه در مورد اين موسسه 
مطرح شــده، موضوع در حال بررســی و تکمیل است كه 
به محض تکمیل شدن، اطلاع رســانی لازم انجام می شود.
ســخنگوی قوه قضايیه در رابطه با بحــث جنگل خواری و 
كوه خــواری و خبری كه در فضای مجازی درج شــده بود، 
گفت: شــخصاً از رئیس كل دادگستری استان مازندران اين 
موضوع را پیگیری كردم و ايشان بیان كرد در رابطه با خبری 
كه در فضای مجازی مطرح شد بلافاصله اقدامات انجام شد 
و در نتیجه خبر منتشــر شــده مربوط به سال های گذشته 
بود و كوه خواری و جنگل خواری جديد اتفاق نیفتاده است.
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معاون بهره برداری فولاد مبارکه عنوان کرد:

ادامه محدودیت های برق؛ فرمان ایست به جهش تولید

تیر  و  خرداد  ماه های  در  مبارکه  فولاد  به  اعمال شده  برق  محدودیت های 
و  بازار  نیاز  به موقع  تأمین  عدم  و  تولید  افت  تن  هزار   ۲۵۰ جاری،  سال 

مشتریان را به همراه داشته است.
با خبرنگار  مبارکه، در مصاحبه  بهره برداری فولاد   غلامرضا سلیمی، معاون 
فولاد، ضمن اعلام این خبر و با اشاره به اینکه ادامه محدودیت های برق به 
معنای فرمان ایست به جهش تولید است گفت: چندین سال است مقام معظم 
رهبری بر تولید و جهش آن تأکید می نمایند و هر سال را به این نام مزین 
انرژی،  متأسفانه شاهدیم که محدودیت های موجود در حوزه  اما  می سازند، 
خاصه ناترازی برق در تابستان و عدم تأمین گاز در زمستان، مانع از تحقق 

این راهبرد اساسی می شود.
با بیان اینکه متأسفانه هر سال صنایع کشور، ازجمله فولاد مبارکه، در  وی 
فصول گرم و سرد سال با چالش های جدی تر و فزاینده تری در حوزه انرژی 
کنترل  خصوص  در  هم  اقدامی  اگر  می رسد  نظر  به  کرد:  تصریح  مواجه اند، 
این ناترازی ها از سوی دولت محترم صورت گرفته اقدام جدی و مؤثری نبوده 

است.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه گفت: این شرکت مطابق با آنچه شرکت های 
صاحب سبک و پیشرو دنیا انجام داده اند، به حوزه تولید انرژی و خود تأمینی 
ورود کرده است و در این راستا طی دو سال اخیر، جهت احداث یک نیروگاه 
سیکل ترکیبی کلاس F با راندمان حدود ۶۰ درصد اقدام کرده است. انتظار 
می رفت با وارد مدار شدن این نیروگاه محدودیت های برق برای فولاد مبارکه 
متأسفانه  که  گردد  مواجه  مشکل  با  کمتر  شرکت  این  تولید  و  شود  کمتر 

علی رغم توافقات انجام شده با وزارت نیرو، چنین نشده است.
وی با اشاره به توافق نامه شرکت فولاد مبارکه با وزارت نیرو تصریح کرد: طبق 
این توافق نامه قرار بود به همان اندازه که فولاد مبارکه انرژی الکتریکی تولید 
می کند و به شبکه برق تزریق می کند به همان میزان هم از شبکه برق تحویل 
از  انرژی  افزایش درخواست  با شروع فصل گرم سال و  اما متأسفانه  بگیرد، 
سوی مصارف خانگی و برخی صنایع، تقریباً برقی از شبکه به فولاد مبارکه 
اختصاص پیدا نکرده و این شرکت تا به امروز از محل ۴۰۰ مگاوات برقی که در 
خود شرکت از محل نیروگاه جدید در حال تولید است، می تواند برق موردنیاز 

خود را تأمین کند.

ممکن است شاهد التهاب بازار و افزایش قیمت ها باشیم
انجام  به درستی  و  به موقع  توافقات  این  چنانچه  کرد:  خاطرنشان  سلیمی 
به دلیل عدم  اما  مبارکه تضمین می گردید؛  فولاد  در  تولید  پایداری  می شد، 
انجام این توافق ها از سوی وزارت نیرو، شاهد ناترازی برق برای فولاد مبارکه 
و در ادامه افت تولید و پس از آن عدم تولید سفارش های مشتریان خواهیم 

بود. بعد از آن نیز ممکن است شاهد التهاب بازار و افزایش قیمت ها باشیم.
میزان  به  بود  توانسته  قبل  سال های  در  مبارکه  فولاد  اینکه  بیان  با  وی 
قابل ملاحظه ای فولاد خام در شرکت تولید و ذخیره سازی کند، تصریح کرد: 
بازار  به موقع  تأمین  و  بهینه  تولید  با  اخیر  سال  یکی دو  دلیل طی  همین  به 
با  در سال جاری،  اما  داخل جلوگیری شد؛  بازار  در  التهاب  ایجاد  از  داخل، 
پایان یافتن این ذخایر و باتوجه به افزایش میزان ناترازی ها، به شدت نگران 
تأمین ورق موردنیاز  نتیجه عدم  و در  کاهش تختال موردنیاز خط نورد گرم 

سفارش داده شده از سوی مشتریان هستیم.
نگیرد،  صورت  تولید  چنانچه  مبارکه،  فولاد  بهره برداری  معاون  گفته  به 
نمی توانیم محصولی به بورس و بازار عرضه کنیم و این امر ممکن است برای 
صنایع پایین دست فولاد مبارکه و بازار، به لحاظ افزایش قیمت، مشکل ساز 

شود.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای سال جاری طی دو مرحله شاهد بهره برداری 
از نیروگاه جدید فولاد مبارکه بوده ایم؛ اما نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
ناترازی ها در حوزه برق و اعمال محدودیت ها به فولاد مبارکه افزایش داشته 
کشور  فولادسازی  کارخانه  بزرگ ترین  در  تولید  کاهش  شاهد  نتیجه،  در  و 

هستیم.
به  برق  سهمیه  اختصاص  در  تجدیدنظر  لزوم  و  اهمیت  بر  تأکید  با  سلیمی 
صنایع ازجمله فولاد مبارکه گفت: با نگاه اقتصادی و کلان، ضرر و زیان توقف 
خطوط تولید برای مردم به مراتب بیشتر از خاموشی هاست؛ خاموشی هایی در 
حد یک ساعت در شهرها به منظور کاهش مصارف خانگی می تواند برای مردم 
قابل تحمل  باشد؛ اما افزایش قیمت ورق و تورم ناشی از آن در صنایع بسیار 

نگران کننده  است.
وی با اشاره به وجود منابع عظیم گاز در کشور بر اهمیت حل مشکل ناترازی 
هر  توسعه صنعتی  زیرساخت  مهم ترین  امروزه  کرد:  تصریح  و  تأکید  انرژی 
کشور مربوط به حوزه انرژی و خاصه برق است و اگرچه فولاد مبارکه به سهم 
خود با سرمایه گذاری  در این حوزه تلاش کرده است که هم انرژی موردنیاز 
خود را تأمین کند و هم به ناترازی در این حوزه کمک کند، به نظر می رسد 

اراده ای بیش از این نیاز است تا این ناترازی ها به شکل ریشه ای رفع شود.

وزارت نیرو باید با اتخاذ شیوه های کارآمد و عاجل به مدد تولید بشتابد
کرد:  تأکید  خود  سخنان  پایانی  بخش  در  مبارکه  فولاد  بهره برداری  معاون 
از بروز هرگونه  نیاز مشتریان  با تأمین  بر این است که  تمامی تلاش شرکت 
التهاب در بازار پیشگیری کند؛ اما نباید فراموش کرد که تحقق این راهبرد 
خطوط  موردنیاز  انرژی  کافی  و  به موقع  تأمین  ازجمله  مؤلفه ها  برخی  به 
تولید بستگی دارد. در این زمینه، تلاش کرده ایم با تمهیداتی ازجمله انجام 
بروز  از  گاز،  و  برق  محدودیت های  زمان  در  تولید  خطوط  اساسی  تعمیرات 
چالش در خطوط تولید جلوگیری کنیم؛ اما به نظر می رسد وزارت نیرو باید با 

اتخاذ شیوه های کارآمد و عاجل به مدد تولید بشتابد.

صنعت فولاد کشور تنها بین ۶ تا ۷ درصد انرژی الکتریکی کشور را مصرف 
می کند

انرژی و سیالات فولاد مبارکه  امیر طباطباییان، مدیر  در همین زمینه سید 
نیز در خصوص وضعیت انرژی در فولاد مبارکه و ناترازی انرژی الکتریکی در 
با شروع  مبارکه گفت: هرسال هم زمان  و خاصه شرکت فولاد  حوزه صنعت 
فصل گرم سال و باتوجه به ناترازی شدید موجود در حوزه انرژی کشورمان، 
همه صنایع از این موضوع متأثر می شوند و ناچارند تولید خود را کاهش دهند؛ 
با این تفاوت که شدت محدودیت انرژی در سال ۱۴۰۳ نسبت به سال های قبل 
به شدت بیشتر و زودتر اعمال شده؛ به نحوی که در بسیاری از خطوط تولید 

فولاد مبارکه و فولاد سبا ناچار به کاهش تولید شده ایم.
هزار   ۱۳ تا   ۱۲ از  ناترازی ها  این  نیرو،  وزارت  اعلام  طبق  اینکه  بیان  با  وی 
مگاوات در سال ۱۴۰۲ به ۱۵ تا ۱۷ هزار مگاوات در سال جاری تبدیل شده 
و متأسفانه با رشد ناگهانی بسیار زیادی همراه شده است، اظهار داشت: در 
الکتریکی کشور  انرژی  تا ۷ درصد  بین ۶  تنها  به صنعت فولاد که  این  بین 
را مصرف می کند خسارت بسیار سنگینی وارد شده؛ این در حالی است که 
این صنعت یکی از صنایع ارزآور، سودآور و اشتغال آفرین برای کشور است 

و به طورکلی در توسعه اقتصادی و صنعتی ایران عزیز نقش بسزایی دارد.
طباطبائیان گفت: همگی به این مهم اذعان داریم که رشد اقتصادی، کاهش 
داخلی  ناخالص  تولید  به  وابسته  اقتصادی کشور  بهبود شاخص های  و  تورم 
گاز صنعت  و  برق  اختصاصی  این مدعا، سهمیه  برخلاف  اما هر سال،  است؛ 
کاهش می یابد. این در حالی است که خسارت های ناشی از کاهش اختصاص 
و  مستقیم  به طور  و  است  جبران ناپذیر  و  زیان بار  بسیار  صنعت  به  برق 

غیرمستقیم بر درآمد و توسعه اقتصادی کشور تأثیر می گذارد.
مقرر  منعقد شد،  نیرو  وزارت  با  که  توافق نامه ای  ۱۴۰۱ طبق  گفت: سال  وی 
شد صنایع در جهت کمک به شبکه برق سراسری و تأمین انرژی الکتریکی 
خودشان نزدیک به ۱۰ هزار مگاوات انرژی الکتریکی تولید کنند و در خطوط 
تولید خود به مصرف برسانند. خوشبختانه با استقبال خوب صنایع این میزان 
به ۱۷ هزار مگاوات افزایش یافت. بعد از امضای این توافق نامه، صنایع ازجمله 
نمودند.  اقدام  موردنیاز  انرژی  تولید  و  نیروگاه  احداث  جهت  مبارکه،  فولاد 
بود و  الکتریکی  انرژی  این میان سهم فولاد مبارکه تولید ۱۵۰۰ مگاوات  در 
احداث یک  یورویی جهت  میلیون   ۷۲۰ با سرمایه گذاری حدود  این شرکت 
نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی سیکل ترکیبی و یک نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی خورشیدی 
نیرو، مقرر  بین فولاد مبارکه و وزارت  اقدام کرد. طبق توافق نامه امضاشده 
بود که به هر میزان که فولاد مبارکه انرژی الکتریکی تولید کرد، وزارت نیرو 
به همان میزان به این شرکت انرژی الکتریکی اختصاص دهد؛ اما متأسفانه 
علی رغم سرمایه گذاری ها و اقدامات خوب فولاد مبارکه که توانست طی ۱۶ 
عمل  جامه  تعهد خود  به  ترکیبی  نیروگاه سیکل  راه اندازی  و  احداث  با  ماه 
بپوشاند و از اوایل سال جاری دو واحد نیروگاه سیکل ترکیبی خود را به طور 
دائم وارد مدار کند، اما وزارت نیرو از عمل به تعهدات خود سر باز زده و هیچ 

سهمیه ای به فولاد مبارکه اختصاص نداده است.
توافق نامه  مفاد  به  عمل  عدم  مبارکه،  فولاد  و سیالات  انرژی  مدیر  گفته  به 
و حتی  این حوزه  در  سایر صنایع  عملًا سرمایه گذاری  نیرو  وزارت  از سوی 
سرمایه گذاری فولاد مبارکه در مسیر توسعه این نیروگاه ها را با تردید مواجه 
منفی  تأثیر  مشارکت ها  قبیل  این  به  نسبت  صنایع  جلب اعتماد  در  و  کرده 

داشته است.
وی ادامه داد: در حال حاضر اگرچه فولاد مبارکه برای تأمین برق موردنیاز 
خود با احداث نیروگاه و خرید برق از بخش خصوصی اقدام کرده است؛ اما 
نورد  ازجمله  خود  تولید  خطوط  از  برخی  توانسته  فقط  لحظه  این  تا  عملًا 
گرم، نورد سرد و آهن سازی را در مدار تولید نگه دارد و بخش اعظم فعالیت 
شرکت که مربوط به تولید فولاد خام و ماده اولیه تولید انواع ورق های فولادی 
است، به دلیل همین ناترازی ها و عدم تخصیص برق موردنیاز و توافق شده به 

شرکت، با چالش های جدی مواجه شده است.

تولید  به ویژه در حوزه  برای بخش خصوصی  باید جذابیت سرمایه گذاری 
برق افزایش یابد

تأثیر کاهش تولید در فولاد مبارکه و چنین صنایعی  ادامه داد:  طباطبائیان 
با  امیدواریم  شد.  خواهد  مشاهده  بازار  در  آینده  ماه های  طی  شک  بدون 
برنامه ریزی های بهتر و اصلاح تخصیص سهمیه های تحویلی به صنعت فولاد، 
باید  به نظر می رسد  ادامه بروز این چالش ها و مشکلات پیشگیری شود.  از 
و  بیشتر  با حمایت های  و  یابد  نیز سهم دولت کاهش  انرژی  تولید  در حوزه 
از بخش خصوصی، شرایطی فراهم شود که جذابیت سرمایه گذاری  جدی تر 
این  غیر  در  یابد؛  افزایش  برق  تولید  حوزه  در  به ویژه  بخش خصوصی  برای 
صورت، به هیچ عنوان نخواهیم توانست در سال های آینده نیز که گرمی هوا 
طبق پیش بینی های انجام شده افزایش خواهد یافت، شرایط بهتری را متصور 

شویم و این چالش ها را برطرف کنیم.

وی با بیان اینکه در حال حاضر حدود ۶۵ تا ۷۰ درصد برق کشور در بخش 
در  اشتباه  سیاست های  دلیل  به  متأسفانه  گفت:  می شود،  تولید  خصوصی 
قیمت گذاری و نگاه بخشی و… شاهد این هستیم که هر سال حوزه صنعت 
و حتی صنعت تولید برق با مشکلات جدی تری مواجه می شود؛ بنابراین باید 
در این روش ها تجدیدنظر جدی و عاجل صورت گیرد. نباید اجازه دهیم که 
صنایع کشور ازجمله صنعت فولادسازی که از صنایع مادر و زیرساختی است، 

بیش از این با چالش های طاقت فرسا مواجه شود.
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه شرکت در حال حاضر 
تأمین می کند و عملًا  نیروگاه داخلی خود  از طریق دو  را  برق مصرفی خود 
در  متأسفانه  گفت:  نمی کند  دریافت  سراسری  شبکه  از  برقی  هیچ گونه 
از  نتوانسته ایم بسیاری  از موارد به دلیل عدم دریافت سهمیه برق  بسیاری 
سفارش های موردنظر را تولید کنیم و این به ضرر شرکت و به طورکلی اقتصاد 
این  که  شود  فراهم  شرایطی  سیاست ها،  اصلاح  با  امیدواریم  و  است  کشور 

محدودیت ها متوجه صنایع نباشد.

سرمایه گذاران از وزارت نیرو انتظار دارند به تعهدات خود عمل کند
می دانیم  که  همان گونه  کرد:  تصریح  خود  سخنان  پایانی  بخش  در  وی 
رسیده  مگاوات ساعت  هزار   ۲۰ تا   ۱۵ بین  عددی  به  کشور  در  برق  ناترازی 
است که رفع این میزان ناترازی به ۱۰ تا ۱۳ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز 
دارد. با مشاهده بدعهدی های وزارت نیرو، سرمایه گذاران از ادامه طرح های 
روش،  این  با  چراکه  شد؛  خواهد  منصرف  برق  تولید  حوزه  در  خود  توسعه 
نخواهد داشت.  اقتصادی  توجیه  آن ها عملًا  برای  چنین سرمایه گذاری هایی 
سرمایه گذاران از وزارت نیرو که سیاست گذار اصلی در این حوزه است انتظار 

دارند به تعهدات خود عمل کند.

سرگردنه! درغبار  ایستاده 

بهتر اســت بگويیم سروته يك كرباس هستند وهمگی ازيك آبشخورتغذيه 
می شــوند و تنها عنوان هايشان غلط انداز و متفاوت همچون دولتی؛ نمونه 
مردمی، غیر انتفاعی، ملی و غیر دولتی است، زيرا وقتی بیغوله ای با تابلوی 
دبســتان يا دبیرستان دولتی با آن همه شلخته كاری هايی كه در همه امور 
دارند و برخلاف اصل 30 قانون اساســی كه می گويد» آموزش و پرورش تا 
پايان دوره متوســطه برای همه ايرانیان رايگان است« حداقل پنج میلیون 
تومان در اول ســال تحصیلی با عنوان كمك هــای مردمی بصورت نقد يا 
اقســاط از اولیایِ دانش آمــوزان دريافت می كنند؛ چه انتظاری اســت از 
غیرانتفاعی هــای قديــم و غیر دولتی های جديد تا زيــر اين چتر به ظاهر 
موجه رقم های بزرگی حتی بیش از يکصد میلیون تومان يعنی برابر يکسال 
حقوق رسمی پايه اداره كار را به عنوان شهريه دانش آموز مطالبه نکنند!؟

بايد اذعان كرد همه اين اتفاقات ناخواسته در بستر تعلیم و تربیت كشور كه 

امروزبه مرز بن بست رسیده است از دهه هفتاد شروع شد كه تخم لقی بنام 
غیر انتفاعی را در دهان آموزش وپرورش شکســتند تا گروهی از لیدرهای 
اين بســتر كه آرام آرام به مرز بازنشستگی نزديك می شدند به كمك ديگر 
دوستان كنگر خورده و لنگر انداخته در شورای عالی اين نهاد به فکر بقاء و 
ادامه حضور بیفتند تا كمبود فضاهای آموزشی را بهانه قرار داده و اقدام به 
تاسیس مدارس غیر انتفاعی كنند و در حاشیه آن نیز با دريافت تسهیلات 
بدون ســود وارزان اما كارساز سرمايه اولیه را برای شغلی بدون ريسك در 
دوران بازنشستگی بدست آورند و باخريد ارزان مسکن هايی بزرگ وقديمی 
اما قابل اســتفاده محیط آموزشــی؛ تابلوی اينگونه مدارس را بالا ببرند تا 
در ادامــه به تجارتخانه های بی كش و پیمــان و معاف از هرگونه مالیات و 
عوارض تبديل شــود كه يکی ازهمین آرسن لوپن های روزگار پس از 30 
ســال كارمندی دريکی از ادارات آموزش وپــرورش و اطلاع از همه پیچ و 
خم ها وقتی به مرحله بازنشســتگی نزديك می شــد ضمن استفاده بهینه 
از تســهیلات و معافیت های متعدد و تشــويقی كه آن زمــان بود و امروز 
نیســت؛ مدرسه راهنمايی تاسیس كرد و پس از طی يك دوران 20 ساله و 
بدست آوردن ثروتی افسانه ای با چراغ خاموش نسبت به تعطیل كردن آن 
اقدام وضمن فروش مکان و اموال توانســت بــه اتفاق خانواده عازم يکی از 
كشورهای مهاجر پذير مستعمره آمريکا شود تا ضمن تامین آتیه فرزندان، 

بقیه عمر را نیز دررفاه نسبی زندگی كند! 
اين يك نمونه مثبت اســت زيرا هنوز هســتند مواردی كه تا آخرين ريال 
جیب ملت را به عنوان آموزش وپرورش خالی نکنند دست بردار نیستند تا 

محیطی آموزشی را به مافیاهای چند واحدی و متاسفانه در بعضی موارد با 
سوء استفاده از اسامی مقدس برای ملت مسلمان شیعه اثنی عشری تبديل 
نکنند دست بردار نیستند كه می بینیم چگونه برای ثبت نام های خود بازار 
گرمی بــه راه می اندازند  و طاقچه بالا می گذارند تا در طول ســال بتوانند 
از رانت های حاشــیه هم بهره برداری نماينــد و اولیاء دانش آموزان نیز به 

پرداخت هر مبلغی چه رومیزی وچه زيرمیزی رضايت دهند! 
آنچه گفته شــد تهمت و افترا و شايعه نیســت زيرا» آن را كه عیان است 
چه حاجت به بیان اســت« و همه خانواده ها به آن واقف هستند كه يکی از 
علت هــای بحران جوانی جمعیت و گريز از ازدواج يا فرزند آوری خانواده ها 
همین ترس از هزينه های تحصیل اســت. اگر مدارس دولتی از همان زمان 
تصويب قانون اساســی به فراخور حال جمعیت هر استان افزايش می يافت 
كه آحاد جامعه بتوانند به آموزش وپرورش رايگان دست يابند، هرگز تعلیم 
و تربیــت اينگونه به چالش نمی افتاد تا اين روزهای پر اســترس برای اولیا 

دانش آموزان رقم بخورد و آمار فرار از تحصیل نگران كننده باشد. 
اگرچه معــدودی از خانواده های جوان تحت تاثیر تبلیغات جوانی جمعیت 
قرار گرفته اند ومثبت انديش شــده اند كه فرزندان متعدد داشته باشند و از 
كنار آن قطعه زمین و تســهیلاتی بمنظور احداث مســکن دولتی دريافت 
نمايند اما گويا قانون گذاران آينده نگری نمی كنند كه اين خانواده با ســه 
يا چهار فرزند چگونه می تواند به جز تأمین معیشــت، هزينه تحصیل آنها 
را فراهــم نمايد؟كه در كنار آن نوع و فرم لبــاس مدارس غیر انتفاعی هم 
برای خود حکايتی تازه دارد و هزينه خود را می طلبد. آن هم در شــرايط 

اقتصادی امروز جامعه كه بســیاری از خانواده ها در باتلاق سختی و مرارت 
دســت و پا می زنند و از پس مخارج معاش بر نمی آيند و اكثراً دخلشــان 
همیشــه از خرجشان كمتر اســت. در چنین شرايطی برخی از مدارس هر 
ســال رنگ و فرم لباس را تغییــر می دهند و اولیاء را مجبور می كنند برای 
فرزندان دانش آموزشــان لباس جديد از همان آدرســی كه آنها می دهند 

خريداری كنند! 
از سويی خانواده ها نسبت به لباس های فرم مدرسه گلايه دارند و می گويند 
اين البســه گران است و همچنین كیفیت لازم را هم ندارد و معدودی هم 
اجق وجق اســت؛ امروز زير مجموعه وزارت آمــوزش وپرورش و به بعضی 
مدارس غیر دولتی يعنی همان غیر انتفاعی های ســابق كه در اين آشــفته 
بــازار اقتصادی روز به روز بر تعداد واحدهــای زير مجموعه خود آن هم با 
سوء استفاده از اســماء مقدس ائمه اطهار بهره می جويند؛ می افزايند؛ به 
سالن های مد بیشتر شــباهت دارند تا واحد آموزش وپرورش! انجمن های 
اولیاء ومربیان نیز تنها به تصويب عدد و رقمی برای اين لباس ها می پردازند 
كه يك دهم مبالغ دريافتی توسط كارگزاران وابسته به مدارس غیر دولتی 
است! امسال میزان اين عدد 837 هزار تومان تعیین شده در حالی كه پیدا 
كردن مدرسه ای كه به اين رقم رضايت دهد بعید بنظر می رسد و اين هزينه 
ســوای مبلغ ثبت نام؛ كلاسهای فوق برنامه؛ سرويس اياب وذهاب؛ طبخ و 
توزيع غذا در مدرســه وديگر پارامترهای ابداعی توسط تجارتخانه های زير 
مجموعه آموزش وپرورشی اســت كه اصل 30 قانون اساسی آن را رايگان 

اعلام كرده است.

بیتوجهیتاکی!؟

روزنامه نگار پیشکسوت
حسنروانشيد


